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Մարտի 29-ին տեղի ունեցավ 4՝ԱԱ տարեկան ընդՀանուր ժողովէrl Ժո-

ղովՀն ներկա էին ՀՀ վարչապետ Ա . Մ ա ր գ ա ր յ ա ն ը , Հ Հ կրթության և գի-

տության նախարար Ս. Ե ր ի ց յ ա ն ը : 

4՝ԱԱ պրեզիդենտ, ակադեմիկոս Ֆ . Ս ա ր գ ս յ ա Ն ը Հանգես եկավ Հիմնա-

կան արդյունքների Գիտության զարգացման միտումներր ե Հեռանկարնե-

րը Հայաստանում» զեկուցումովդ Նա ասաց, որ 2004 թ. մեր երկրի տնտե-

սական Հետագա զարգացումը լուրջ նախադրյալներ ստեղծեց գիտության 

նկատմամր սլետության կողմից ավելի Հոգատար վերարերմունք ցուցաբե-

րելու Համար՛. Ղա նպաստեց միջազգային գիտական, դոնոր տարրեր կազ-

մակերպությունների Հետ Հարաբերությունների զարգացմանը՛. Միենույն 

Ժամանակ դրական դեր խաղացին նաե Գիտությունների ազգային ակա-

դեմիայի Հիմնադրման 60-ամյակին նվիրված միջոցառումներին մասնակ-

ցելու Համար Երե.ան ժամանած պատվիրակությունների Հետ Հանդիպում֊ 

ները, ինչպես նաե Ռուսաստանի, Ուկրաինայի, ք^ելառուսի ե այլ երկրնե-

րի գիտությունների ակադեմիաների ու գիտական կազմակերպություննե-

րի Հետ դիտական կապերի Հետագա զարգացումը՛. Անվիճելի է ՀՀ Նախա-

գաՀ Ռ. Քոչարյանի արտաՀայտած սկզբունքային մտքի կարեորությունը. 

«Մենք Հռչակել ենք կազմակերպված պետության կառուցման գաղափա-

րը ՚ Հայաստանը պետք է ունենա ժամանակակից գիտական նվաճումների 

վր ա Հիմնված արդյունաբերություն, տարածաշրջանում դառնա դիտական 

մտքի կենտրոն»'. 

Առանձնապես պետք է նշել, շարունակեց զեկուցողը, ԱՄՆ Ազգային 

գի ա լա Հետ ազոտական խորՀրդի կողմից գործուղված ամերիկացի մասնա-

գետների Հանձնախմբի մեծ ա չիյ ա տ ան քր, որի նսլատակն էր ուսումնասի-

րել ե վերլուծել Հայաստանի գիտատեխնիկական Համակարգի ներկա վի-

ճակլյ 1լ զարգացման Հեռանկարները՛. Հանձնախմրի զեկուցման մե£ նշված 

է, որ «...էնայած րոլոր դժվարություններին Հայաստանի գիտնականներր 

սլաՀսլանել են իրենց րարձր որակավորումը ե դրամական միջոցների 

խիստ սաՀմանափակության պայմաններում Հասել տպավորիչ արդյունք-

ների»: Նչվել է նաև, որ «այսօր աուավել քան երբևէ գիտությունը և տեխ-

նիկան վճռորոշ նշանակություն ունեն Հայաստանի ապագայի Համար»', 

Նկատի ունենալով այս Հանգամանքը Հանձնախումբը առաջարկություն-

ներ է կատարել, որոնց կենսագործումը կարող է նպաստել Հայաստանի 

գիտական և գիտատեխնիկական ներումի իրացմանը ՛. Չափազանց կարևոր 

է, որ գիտական և գիտատեխնիկական գործունեության բարեփոխումների 

առաջարկվող Հիմնադրույթներն առածին Հերթին ուղղված են գիտությա-

նը և գիտատեխնիկական գործունեությանը վերաբերող ՀՀ օրենքներից, 
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ենթաօրենսդրական ակտերից ե Նորմատիվ փաստաթղթերից րիւող գ ործ ո ֊ 

ղ ո ւ թյ ո ւ.նն ե ր ի անվերապաՀ կատարմանը՛. 

Հ Հ գիտությունների ազգային ակադեմիան, նշեց ԳԱԱ պրեզիդենտը, 

րաղմիցս ներկայացրել է իր առաջարկությունները գիտության ոլորտում 

բարեփոխածներ կատարելու ուզղությամր, որոնց իրականացումը, Հի մն ա-

կանում, պետք է նպաստի ստացվող գիտական արդյունքների նպատա-

կասլաց օգտագործմանը ինչպես երկրի սոցիալ-տնտեսական, այնպես էլ 

Ժողովրդի գաղափարական, կրթական մակարդակը բարձրացնելու գոր-

ծում: ԱյնուՀետև զեկուցողը ներկայացրեց Հայ գիտնականի և գիտական 

կառույցների առ£և դրված այն խնդիրները, որոնք առա^նաՀերթ են և ի-

րենց Հետագա գործունեության մե£ էական դեր են խազալու՛. Դրանցից 

են գի տական Հաստատությունների գործոլնեությա ն ձևերի և բնույթի 

վ եր ակառուցո։.մր, գիտական մտքի ռացիոնալ տեղաբաշխումը, առածավոր 

երկրների գիտատեխնիկական ներուժի մե£ ակտիվորեն ու ար դյ ո ւն ա վե տ ո-

րեն ինտեգրվելը և այլն՛. Այս ամենի Հետ, նկատեց Ֆ• Սարգսյանը, մենք 

ինքներս ստեղծել ենք արՀեստական պատնեշներ, որոնք խանգարում են 

մեր դիտական Հաստատությունների ինքնազարգացմանն ու ինքնակա-

տարելագործմանր՛. Այսպես, դիտական Հաստատություններին տալով ոէ 

առևտրային կազմակերպության կարգավիճակ, փաստորեն, դրանց զրկել 

ենք սեվւական գիտական մշակումների շուկայ ական իրացման և. Հետագա 

ինքնադարգսյցման ու ինքն ա կա ա ա ր ե լա գոր եմ ան Հնարավորություններից, 

որին ն սլաս ա ում Է նաև. մեր իսկ կանոնագրության անկատարությունր ե 

ինովացիոն քաղաքականության վեր արեր յալ օրենքի րացակայությունր'. 

եթե մեր երկիրն անցել Է շուկայական տնտեսվարության, ասլա օրենքներր 

պետք կ նպաստեն գրա գարգացմանր, 1ւ ոչ թե խանգարեն՛. Նույն վիճա-

կում են գտնվում նաե. մեր մի շարք ինստիտուտներ, որոնք մեե Հնարավո-

րություններ ունեն սեվւական մշակումների անմիջական իրացման Հիման 

վրա ապաՀովելու իրենց զարգացումն ու կատարելագործումր ե Հանգես 

գալու ոչ միայն գրամաշ նորՀներ շաՀողի, այլև, գրամ աշնորՀներ տվողի 

գեր ում: Մի՞թե այգպես չեն ապաՀովում իրենց աուա^րնթացն աշխ ար Հի 

ղարգաց ահ ր ա ղ մա թի վ երկրների գիտական կեն տ ր ոնն ե ր ր՛. Հետևաբար, 

մենյ, պետք Է լրբորեն մտածենք այս Հարցում արմատական շրջադարձ 

կատարելու ուղղությամբ: Այս առումով 9՝ԱԱ պրեզիդենտը մատնանշեց 

բարենպաստ որոշակի դրույթներ «Գիտական և գիտատեխնիկական գոր-

ծունեության մասին» Հ Հ օրենքում: Սակայն գիտական կազմակերպութ-

յունների ինովացիոն դործոլնեությունր, նշեց նա, կարելի Է ապաՀովել ա ֊ 

կադեմիական ինստիտուտների և կիրառական ուղղվածություն ունեցող 

գիտաարտադրական կազմակերպությունների միԼև սերտ, Հոլդին գներին 

բնորոշ Համագործակցություն ստեղծելով՛. ԳԱԱ-ն այս ուղղությամբ ար-

դեն որոշակի քայլեր ձեռնարկել Է, մասնավորապես Հոլդինգային տիպի 

Համագործակցություն Է ձևավորվում ՀՀ ԳԱԱ օրգանական քիմիայի և ՀՀ 

առևտրի ու տնտեսական զարգացման նախարարության կիրառական քի-

միայի ինստիտուտների մի^և՝. Արդյունքում ակնկալվում Է ունենալ քի-

միական նյութերի փոքր արտադրություն՛. 
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Անհրաժեշտ է նշել, ասաց զեկուցողը, որ չնայած բոլոր դժվարություն-

ներին 2004 թ- Հաջողվել է ամրապնդել և զարգացնել միջազգային կապե-

րը, առանց որի անհնար է ապահովել գիտության զարգացման անհրա-

ժեշտ մակարդակը՜. Այսպես, ԳԱԱ համակարգի 354 գիտնական այցելել է 

արտասահմանյան 40 երկիր, այդ թվում գիտական միջոցառումներին 

մասնակցելու համար 162, գիտահետազոտական համատեղ աշխատանք 

կատարելու համար 154, բանակցությունների և քննարկումների համար 

38 գիտնական: 

Հաշվետու տարում ԳԱԱ գիտնականները մասնակցել և զեկուցումնե-

րով հանդես են եկել արտասահմանյան երկրներոլմ անցկացված միջազ-

գային և. տ արածաշրջանային մի շարք միջոցառումների, որոնցից կարելի 

է նշել հայ և գերմանական միջնադարյան գրականությանը նվիրված մի-

ջազգային գիտաժողովը Գերմանիայում, «Նոր միջուկային էներգետիկ 

համակարգեր» միջազգային գիտաժողովը Տոկիոյոլմ (ճապոնիա), «Եվրա-

գիտություն 2004» բաց հավաքը Ստոկհոլմում (Շվեդիա), ցանցային տեխ-

նոլոգիաներին նվիրված գիտաժողովը Բոլդապեշտոլմ (Հունգարիա), Մի-

ջազգային երկրաբանական 32-րդ համաժողովը Ֆլորենցիայում (Ւտալիա) 

Լւ այլն: 

Միջազգային կարևոր գիտաժողովներ են կազմակերպվել ինչպես 

Երևանում, այնպես էլ Հայաստանի տարբեր քաղաքներում (Ծաղկաձո-

րում, Բյուրականում, Գյումրիում) ընդգրկելով գիտության համարյա բո-

լոր ասպարեզները: ԳԱԱ-ն անմիջական մասնակցություն ունի Ցեղասպա-

նության 90-րդ տարելիցին, Մեսրոպյան գրերի 1600-ամյակին նվիրված 

միջոցառումների կազմակերպման աշխատանքներին: 

ՀՀ ԳԱԱ հաստատություններն ընդունել են արտասահմանյան 309 

գիտնականի 30 երկրներ ից, այդ թվում միջազգային գիւոաժողովների 

մասնակցելու համար 105, դիտական համատեղ աշխատանք կատարելու 

համար 102, կոնսուլտացիաների և համագործակցության հարցեր քննար-

կելու համար 102 գիտնականի՛. 

Այնուհետև ԳԱԱ պրեզիդենտն անդրադարձավ հետազոտություններ 

կատարելու ուղղությամբ համակարգի ստացած դրամաշնորհներին, նշեց, 

որ դրանք օգնել են ակադեմիային միջազգային գիտաժողովներ, սեմինար-

ներ, գործուղումներ և որոշ այլ միջոցառումներ կազմակերպելու գործում՛. 

Գիտական հիմնախնդիրները լուծելու համար կարևորագույն նշանա-

կություն ունի ինստիտուտները գիտական սարքավորումներով ապահովե-

լու հարցը, շարունակեց Ֆ- Սարգսյանը՝. Հասկանալի է, որ այս խնդիրն 

անհնար է լուծել բյուջեով ԳԱԱ-ին տրամադրվող միջոցներով, և ինստի-

տուտներն աշխատում են այդ սարքավորումները ձեռք բերել դրամա-

շնորհների միջոցով: 

2004 թ. Կառավարությունը մեծ օգնություն ցուցաբերեց ԳԱԱ-ին իր 

պահուստային ֆոնդից հատկացնելով 127 մլն դրամ: Այդ օգնությամբ 

հաջողվեց հիմնովին վերանորոգել ԳԱԱ նախադասության, Հիմնարար դի-

տական գրադարանի Լւ գի տա Հետ ազոտ ական 8 ինստիտուտների քեռուց֊ 

ման կա թսան երր, ցանցերր, տանիքների մի մ ասր՛. Կառուցվեցին նաե 5 

ինստիտուտների ջեռուցման ցանցեր, տեղադրվեցին նոր կաթսաներ, կա֊ 
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!Л արվեցին ա մ b ն ա ան Հ ր ա<ք ե շ ա վերանորոգման աշխատանքներ՝. Սակայն 

ֆինանսների պակասության պատճառով աշխատանքների մեծ մ ասր չ ա-

վարս/վեգ՛. Այս Հարցում Հույսեր ենք կապում ՀՀ կաո֊ավարության շտապ 

օգ Նոէ թյան Հետ.՚ 

Ակ ադեմիան, ասաց ԳԱԱ պրեզիդենտը, գիտական կենտրոն լինելուց 

բացի, նաե կադրերի պատրաստման դարբնոց Է: Այժմ ասպիրանտուրա-

յում 77 մասնաղիտոլթյոլնների գծով սովորում Է 306 ասպիրանտ՛. Տարե-

կան 30—40 ասպիրանտներ և Հայցորդներ պաշտպանում են թեկնածուա-

կան ատենախոսա_թյոլն, բայց, դժբախտաբար, նրանց մեծ մասր Հայտնի 

պատճառներով չի մնում աշխատելու գիտության ոլորտում՛. Ւ դեպ, ԳԱԱ 

գիտսւկրթական միջազգային կենտրոնում այս տարվանից գործում Է մա-

գիստրատուրայի Համակարգ, որի նպատակր կրթությունից դեպի գիտա-

կան գործու նեության անցման դործրնթացն արագացնելն Է: 

ՀՀ ԳԱՍ, նախագաՀությունր վերջերս լսեց երիտասարդ մասնագետնե-

րի Հետ տարվող աշխատանքների րնթացքր ե այն բարելավելու նպատա-

կով կայացրեց Համապատասխան որոշում՛. Այդ Հարցի կարևորությունը 

դժվար Է դերադնաՀատել: Այժմ ԳԱԱ-ն ունի 777 երիտասարդ մասնագետ 

(մինչ!լ 35 տարեկան), որից 130-ը գիտական կոչումով՛. Գա խոսում Է այն 

մասին, որ երիտասարդների մոտ դեռևս պաՀպանվել Է ձգտումը դեպի գի-

տությունը, և մենք պարտավոր ենք քաջալերել նրանց առաջին Հերթին 

Համապատասխան աշխատանքային պայմաններ ստեղծելով՛. 

Օրսքես դրական արդյունք պետք Է նշել, որ 2004 թ., չնայած գոյութ-

յուն ունեցող դժվարություններին, ԳԱԱ բոլոր ամսագրերը ժամանակին 

!ույս են տեսել: Տպագրվել Է 126 անուն դիրք, որից 4-ը դասագիրք, աշ-

իյարՀի գիտական տարբեր ամսագրերում Հրատարակվել Է մի քանի Հա-

զար Հոդված՛. 

Վերջում ԳԱԱ պրեզիդենտն ասաց, որ ակադեմիան Կառավարության 

Հանձ)/արարու.թյամբ առաջարկություններ Է մշակում ուղղված եր կրում 

զ ի տ ա կան աշխատանքների կատարման պայմանների օպտ ի մ ա լա ց մ ան ը և 

կ ա ut ա ր ij it դ աշխատանքների արդյունքների օգտագործման առավել ճկուն, 

ռացիոնալ Համակարգի ստեղծմանր '. 

Հաշվետու ժողովին Հայրապետական իր օրՀնանքն Էր Հղել Ն.Ս.Օ.Տ.Տ. 

4՝սւյւԼդ|ւՆ ք* Ամենայն Հայոց կաթողիկոսը. Ուղերձում նա գնաՀատում Էր 

գիտության նվիրյալների անխոնջ ջանքերն ու վեՀ առաքելությունը՛. «Ա-

ասվեք ղնաՀատելի են այդ Հաջողությունները, երբ գիտության զարգաց-

ման Համար Հայաստանում լիարժեք չեն պայմանները»,— ասված Էր ու-

ղերձում: Գիտությունը Համարելով Աստծո պարգև, իսկ այն մարդկանց 

կարիքներին ծառայեցնելը աստվածաՀաճո գործ, ՎեՀափառր Համոզված 

Է, որ ակադեմիայի տասնամյակների ժառանգությունը և ավանդները նոր 

րարի արդյունքներ ու Հաղթանակներ են բերելու մեր ժողովրդին ու Հայ-

րենիքին: 

ՀՀ ԳԱԱ փոխպրեզիդենտ, ակադեմիկոս քարտուղար է . Ղ ա զ ա ր յ ան ը 

Հանդես եկավ «ՀՀ ԳԱԱ ընդՀանուր ժողովի և նախադաՀության գործու-

նեությունը: Գիտության և կրթության ինտեգրման խորացում» զեկուցու-

մով: Հաշվետու տարում կայացել Է 4 ընդՀանուր ժողով, ԳԱԱ նախադա-
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Հությունն անց է կացրել 37 նիստ, որտեղ քննարկվել է չուր9 90 Հարց, 

ասաց նա և Հանգամանորեն ներկայացրեց կատարված աշխատանքը: 

Կառավարության վերաբերմունքը գիտության նկատմամբ, չնայած 

դանդաղ, բայց փոխվում է դեսլի դրականը, շարունակեց զեկուցողը՝. ԳԱԱ 

նախագաՀության կողմից ներկայացված գիտության Հիմնախնգիբների 

վերաբերյալ բոլոր առաջարկությունները, այդ թվում նաև գիտության 

զարգացման Հայեցակարգն, ընդգրկվել են Կառավարության գործունեու-

թյան 2005 թ. ծրագրերում: է. ՜Լազարյանն անդրադարձավ, այսսլես կոչ-

ված, «կեղծ գիտության» դեմ պայքարի ան Հր ամեչտո ւթյ անը'. Անցնելով 

Համակարգի ֆինանսավորման Հիմնախնդիրներին ներկայացրեց 2004 թ. 

պետական բյուջեից Հատկացված գումարների վերաբերյալ վիճակագրա-

կան որոշ տվյալներ՛. Այսպես, 2004 թ. տվյալներով ֆինանսավորումը 

կազմել է 1 մլրդ 939 մլն դրամ, ինչը 271 մլն դրամի չափով (14 տոկոսով) 

գերազանցում է 2003 թ. մակարդակը՛. Մեկ աշխատողին ընկնող միջին 

տարեկան ծախսը կազմել է 488 Հազ. դրամ, որը նախորդ տարվա Համեմա-

տությամբ Համարյա փոփոխության չի ենթարկվել ՛. Մեկ աշխատողի միջին 

տարեկան աշխատավարձր կազմել է 217 Հազ. դրամ (ամսականը 1Տ Հազ. 

դրամ): Նախորդ տարվա Համեմատությամբ այն բարձր է 1900 դրամով՛. 

Բացի բյուջետային նշված ֆինանսավորումից, գի տ ա Հ ե տ ա զո տ ա կան աշ-

խատանքների կատարման Համար աղբյուր են Հանդիսացել նաև ինստի-

տուտների արտարյուջետային մուտքերը 323 մլն դրամի չափով՛. 

2004 թ-, ասաց ԳԱԱ փոխպրեղիդենտը, գիտության ֆինանսավորման 

ոլորտում իրականացված դրական տեղաշարժերի շարքում առանձնաՀա-

տուկ պետք է նշել դիտական կոչումների Համար Հավելավճարի տր ամ ագ-

րո ւմր, Կառավարության կողմից գիտության և տեխնիկայի գերակա ուղ-

ղությունների շրջանակներում առաջին անգամ իրականացված պետական 

նպատակային ծրագրերի ֆինանսավորումր: 2004 թ. ֆինանսավորվել է 

չորս ծրագիր, որոնց ֆինանսավորման ընդՀանուր գումարը կազմել է 123 

մլն դրամ: Դրանք են «Հայոց պատմություն» բազմաՀատորյակի ստեղ-

ծում և տպագրություն (ռուսերեն) , Կ ի и ա Հ ա ղոր դչայ ին նանոէլեկտրոնի-

կա, ՀՀ պետական գիտական Հաչվողական Համակարգի ստեղծում, Բնա-

կան Հումքից նոր նյութերի ստացում: 

ԱյնուՀետև ՀՀ ԳԱԱ փոխպրեզիդենտ, ակադեմիկոս քարտուղարը խո-

սելով դիտական աստիճանների Համար նախատեսված Հավելավճարների և 

պետական նպատակային ծրագրերի մասին, նչեց, որ Հարկ է մեծացնել այդ 

ուղղություններով պետական ֆինանսավորման ծավալները՛. 

Ւնչպես արդեն նշվեց, շարունակեց զեկուցողը, վերջին տարիների 

կարևորագույն ձեռքբերում պետք է Համարել «Գիտական և գիտատեխնի-

կական գործունեության մասին» ՀՀ օրենքի ր նդոլնոլմր, որում ամրագր-

վեց երկրի գիտական Համակարգում Գիտությունների ազգային ակադե-

միայի տեղն ու դերը՛. Ակադեմիայի Համար կարևորագույն խնդիր է այղ 

մայր օրենքից, ինչպես նաև այլ ենթաօրենսդրական ակտերից և նորմատի-

վային փաստաթղթերից բխող գործողությունների անվերապաՀ կատարու-

մը՛. Սակայն, ըստ էության, չեն կատարվում օրենքի մի շարք դրույթներ, 

մասնավորապես, այնպիսի կարևորագույն դրույթ, ինչպիսին է գիտական 
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ե ղ ի m Lit սէ ե խն ի !վա կ ան գործունեության ֆինանսավորումը՛. Սկսած '2002 թ. 

պետությու նը գիտությանը միջոցներ կ Հատկացնում պետական բյուջեի 

տարեկան ծախսային մասի երեք տոկոսի փոխարեն մեկ տոկոսի չափով՛. 

Անհրաժեշտ կ հարդել օրենքը և գիտնականներին չտրամադրել օրենքների 

նկատմամբ թերահավատության, ասաց նա՛. 

է. ՛Հագարյանր վերջում նշեց, որ ակադեմիային չի հաջողվել հարկ ե-

գածի չավւով կանգնեցնել համակարգի կադրերի ծերացման վտանգավոր 

միտումը, ակադեմիկոսների միջին տարիքը կազմում կ 74 տարի, թղթակից 

անդամներինր 68, գիտությունների դոկտորների նր 65: Միգուցե այդ 

գ ործրնթացին կնպաստի թղթակից անդամների ընտրության տարիքային 

սահմանափակումը, ասաց նա, բայց դրա համար կպահանջվեն կանոնադ-

րական համապատասխան փոփոխություններ: 

Տարեկան ընդհանուր ժողովում ելույթ ունեցավ Հ Հ վարչապետ Ա . 

IJ ա ր ղ ար յ ա Ն ը : Նա ասաց, որ ակադեմիան համարվում կ պետության պաշ-

տոնական խորհրդատուն գիտության առումով: Այն խզումը, որ առաջա-

ցել կ պետություն-գիտություն-արտադրություն, մինչև անգամ բուհ 

հատվածում, նաև ակադեմիայից կ գալիս, որովհետև վերջինս ուզում կ 

գիտությանը նայել իր տեսակետից՛. Ըստ վարչապետի, ոչ միայն ակադե-

միական բարեփոխումներ են անհրաժեշտ, այլև դի տական: Կարևորելով 

րուհական գիտոլթյունը, նշեց, որ այն դուրս կ ակադեմիայի ուշադրութ-

յունից՛. Ա. Մարդարյանի դիտարկմամբ ակադեմիայում առկա կ հոգնա-

ծության սինդրոմր, ինչը կարելի կ բացատրել նաև ակադեմիայի տնօրեն-

ների մեծ մասի տարիք ով: Գեղեցիկ խոսքերից ավելի կարևոր կ գործ անե-

! ր , երիտասարդներին տեղ տալը, ասաց նա՛. Այս առումով պետությունն 

առաջին քայլն արել կ. այս տարի բյուջեում 206 մլն դրամ կ հատկացված 

գիտական աստիճանների ֆինանսավորման համար՛. Երբ ասում ենք բա-

րեւիոխոլմներ ենք անելու, չպետք կ մտածել, թե միայն ինստիտուտ ենք 

ւիակեքու, տնօրեն ենք վախելու, այլ արմատական վերափոխման անհրա-

ժեշտություն կ առաջացել, ասաց վարչապետը՛. Գիտության ոլորտում բա-

րեվւոխոլմներր ևս մտնում են Եվրամիության առջև մեր երկրի ստանձնած 

ւղ ար in ա վոր ո լ թ յ ո լնն երի մեջ : 

ԷԼնդրադառնալով ֆինանսավորման խնդրին Ա. Մարգարյա նն ասաց, 

որ 2003 թ. գ իտությանը հատկացվել կ 2 մլր դ 960 մ լն դրամ, 2004-ին 3 

մլրղ 321 մ լ ն դրամ, 2005-ին 4 մլրդ 102 մ լն դրամ՛. Տասից ավելի նպատա-

կային ծրագրեր են ներկայացվել, մենք շարունակում ենք չորսը ֆինան-

սավորել, որովհետև դրանք շարունակական են՛. Վարչապետի մեկնաբա-

նությամր ֆինանսավորման անհամամասնության պատճառը ծրագրի 

բացակայությունն կ. «Մենք չունենք ծրագիր: Չգիտենք, թե ինչ ենք ու-

զում: Այն ութ գերակա ուղղությունները, որ ընդունել ենք, արդյունքն 

ի նչ կ լինելու 2 տարի հետո, 5 տարի կամ 15 տարի հետո»: Ա. Մարգար֊ 

յսւնն սւսաց, որ կողմ չկ այդ գերակա ուղղությունների թիվը կրճատելուն, 

էնչպիսի առաջարկություն եղել կ նախորդ օրը Ազգային ժողովում կազ-

մակերպված խորհրդարանական լսումների ժամանակ՛. Նաև համաձայն չկ 

այն տեսակետին, թե օրենքը խանգարում կ գիտություն-կապիտալ հարա-

բերությունների ձևավորմանը: Եթե պետք կ կանոնագրության մեջ մի 
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տող փոխել, ապա դրա հնարավորությունը կա. ԳԱԱ պրեզիդենտը կարող 

է* նման առաջարկություն անել Կառավարության ցանկացած նիստի 

ժամանակ՜. Այսօր ակադեմիան, վերջում ասաց վարչապետը, ինքը պիտի 

լինի բարեփոխումների նախաձեռնողը: 

Զեկուցումների շուրջ ծավալվեց մտքերի փոխանակություն: Հանդես ե ֊ 

կան ՀՀ ԳԱԱ ակադեմիկոսներ Լ. ՆերսիսյաՆը, Ռ. Մարաիրոս յանը, Ա. 
ՄկրտչյաՆը, Ս. ՀամբարձումյաՆը, Կ. ՂարագյոզյաՆը, Հայկական գյու-
ղատնտեսական ակադեմիայի ռեկտոր Ա . Թ ա ր վ ե ր դ յ ա Ն ը , ԳԱԱ օրգանա-

կան քիմիայի ինստիտուտի տնօրեն Գ . Հ ա ս ր ա թ յ ա ն ը : ԳԱԱ Հիմնարար գի-

տական գրադարանի տնօրեն, ակադեմիկոս Հ. Ներսիսյանն առաջարկեց 

չեղյալ Հայտարարել մեկ տարի առա ջ տեղի ունեցած ԳԱԱ պրեզիդենտի 

ընտրությունը և նախագաՀության նախորդ տարվա կատարած աշխա-

տանքր գնաՀատել անբավարար՛. Հարցի քննարկումը դրվեց քվեարկութ-

յան և մերժվեց՝. Քվեարկության դրվեց նաև ԳԱԱ նախագաՀության կա-

տարած աչխատանքր 1ւ կատարված աշխատանքին Հավանություն տրվեց՛. 

Հ Հ ԳԱԱ Հ Ո Ւ Մ Ա Ն Ի Տ Ա Ր Գ Ի Տ Ո Ւ Թ Յ Ո Ւ Ն Ն Ե Ր Ի Բ Ա Ժ Ա Ն Մ Ո Ւ Ն Ք Ի 
Տ Ա Ր Ե Կ Ա Ն Ժ Ո Ղ Ո Վ Ը 

Մարտի 25-ին ԳԱԱ ն ախ ա գա Հո ւթյ ան նիստերի գաՀլիճում տեղի ունե-

ցաւ! ԳԱԱ Հումանիտար գիտությունների բաժանմունքի տարեկան րնգ-

Հանուր ժողովր«Բաժանմունքի 2004 թ. գիտական եւ գի տ ա կա զմա կեր սղա-

կան գործունեության Հիմնական արգյունքներր» զեկուցումով Հանգես ե ֊ 

կաս ԳԱԱ փոխպրեզիգենտ, բաժանմունքի ակագեմիկոս քարտուղար, ա֊ 

կագեմիկոս Վ . Բ ա ր խ ո ւ դ ա ր յ ա Ն ը : Նա մասնավորապես ասաց, որ Հաշվետու 

տարում անցկացվել է բաժանմունքի 5 ր նգՀանուր ժողով, բյուրոյի 21 

նիստ, ապա խոսեց գրանցում քննարկված Հարցերի մասին՛. Նշեց, որ բա-

ժանմունքի կազմում րնգգրկված են ԳԱԱ 17 ակադեմիկոս և 3 թղթակից 

ան դամ, բաժանմունքին առընթեր գործում են Պատմական գիտություննե-

րի, Տնտեսագիտության, Փիլիսոփայության, սոցիոլոգիայի և իրավագի-

տության, Բանասիրության և արվեստագիտության դի տ ա կան խորՀա րգ-

ները՝. Զեկուցողը Հանգամանորեն անդրադարձավ բաժանմունքի կազմում 

ընդգրկված ինստիտուտների և կառույցների գործունեությանը, նշեց, որ 

գիտական կազմակերպություններում կատարվել է պետրյուջեից ֆինան-

սավորվող 114 թեմա, տնտեսական պայմանագրով 1 թեմա, դրամ աշնոր-

Հով 2 թեմա՛. ԱյնուՀետև Վ. Բարխոլդարյանն անդրադարձավ Հայագի-

տության առջև ծառացած խնդիրներին ՝. 

Ասպիրանտների և երիտասարդ գիտաշխատողների Հետ տարվող աշխա-

տանքը, շարունակեց զեկուցողը, մշտապես գտնվել է բաժանմունքի բյու-

րոյի և բաժանմունքի Հիմնարկոլթյոլնների ղեկավարների ու դիտական 

խորՀուրդների ուշադրության կենտրոնում՛. Հաշվետու տարում ատենա-

խոսությունը ժամանակին պաշտպանել է 17 ասպիրանտ՛. Թեև 23 երիտա-

սարդ գիտաշխատողներ աշխատանքի են ընդունվել բաժանմունքի Հ ի մ ֊ 

նարկություններում (որոնցից 11-ը Հայոց ցեղասպանության թանգարան-

ին и տ ի տ ո ւտ ո ւմ), այնուամենայնիվ Հույժ կարևոր խնդիր է ասպիրանտու-
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ր ան ավարտելուդ Հետո ասպիրանտին աշխատանքի տեղ ավ որել ր է ինչը 

Հնարավոր Է միայն լրացուցիչ ֆինանսավորում ստանալու պարագայում: 

ԱնՀրաժեշա Է ասպիրանտական տեղերր բաշխելիս Հաշվի առ.նել այգ Հան-

դամ անք ր և՝. նախատեսել նաև ապագայում աշխատանքի րնգունման Հնա-

րավորություն ու միջոցներ՛. 

Արգյոէ. նավետորեն շարունակվել և ր նգլայնվել են բաժանմունքի 

ինստիտուտների միֆ աղ գային գիտական կապերր, ասաց Վ. Բարխուգար-

յանր: Հայաստանում ե արտերկրում կազմակերպվել Է միջազգային 3 գի" 

տ աժ ող ով՛, ք՚աղմաթիվ գիտաշխատողներ գիտական գործուղման են մեկնել 

արտասաՀմանյան երէլրներ, ինստիտուտներում տարբեր երկրներից Հյուր-

ընկալվել են մի շարք գիտնականներ՛. 

Հաշվետու տարում բաժանմունքի Հիմնարկների գիտաշխատողները 

ԳԱԱ և սէրաաակսյգևմի ական Հրատարակչությունների միջոցով Հրատա-

րակել են 102 աչիւատություն, որից 3-ր արտասաՀմանում, 4: դասագիրք և 

ձեոնարկ, 750 Հոդված, որից 99-ը արտասահմանում. Բաժանմունքի գծով 

Հրատարակվում են «Պատմա-բանասիրական Հանդես» և «Լրաբեր Հասա-

րակական գիտությունների» պարբերականները՛. 

Բաժանմունքի բոլոր Հիմնար կություններում, նշեց զեկուցողը, առկա 

են ժամանակակից տեխնիկական սարքավորումների, դիտական նոր գրա-

կանության ձեռքբերման և նյութատեխնիկական բազայի ամրապնդման 

խնդիրները: Խիստ անբավարար Է ավարտված աշխատանքների Հրատարա-

կության խնղիրր: Դրամաշ նորՀների և այլ ճանապարՀներով առանձին 

Հեղինակների կողմից ձեռք բերված միջոցներով Հրատարակման եղանակը 

Հնարավորություն Է տալիս շրջանառության մեջ դնել նաև ոչ բարձրար-

ժեք աշխատություններ: Ինստիտուտները պետք Է ունենան լրացուցիչ 

ֆինանսական միջոցներ Հրատապ, կարևոր և բարձրարժեք աշխատութ-

յունները Հրատարակելու Համար՛. Լուծման կարիք ունի գործուղումների 

խնդիրը՛. Ֆինանսական միջոցների բացակայության պատճառով գիտնա-

կանները գ ր կված են արտասաՀմանյան գիտական կարևոր միջոցառումնե-

րին մասնակցելու և աշխարՀի առաջատար գիտական կենտրոններում վե-

րապատրաստվելու Հնարավորությունից՛. Դրամաշ նորՀ ների միջոցով գ որ-

ծս լո ումնևրը թեև կարևոր, բայց բավարար չեն այս խնդրի լուծման Հա-

մար: 

Զեկուցումից Հետո ծավալվեց քննարկում, բաժանմունքի 2004 թ. գի-

տական և դիտակադմակերպական գործունեությունը դնաՀատվեց դրա-

կան: 

Բաժանմունքի տարեկան ընդՀանուր ժողովում լսվեց նաև Հ Հ ՌԱԱ ար-

տասաՀմանյան անդամի թեկնածություն առաջադրելու մասին Հարցը՛. Ա-

ռաջաղբվեց միջազգային իրավունքի գծով անվանի գիտնական Յ ո լ . Բ ա ր -

и հ >| ո ւ| |ւ (Մ ոսկվա) թեկնածությունը, որը և Հաստատվեց բաց քվեարկութ-

յամբ՛. 


